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Denuncian al mosén de la 
Pobla. por apropiarse de 
los ahorros de un anciano 
El cura, supuestamente, retiró dinero de 
la cuenta de un usuario de la residencia 

El Obispado abre una "investigación" 
y reclama la presunción de inocencia 

............ 

Demolida la casa que cedió en Alcoletge 

Una máquina procede al derribo del inmueble que el pasado sábado sufrió un derrumbe pa_réial 

En el año 2025 
funcionarán los 
cuatro nuevos 
trenes para la 
línea a Manresa 
La 'consellera' de Territori, Es
ter Capella, anuncio en el Pla 
de Vilanoveta que a principios 
del próximo año se duplicarán 
los trenes a Cervera y que a 
partlr de JUnio, s~ hará lo pro
pio hasta Manresa. 
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FOTO: Tony Ak::ánQra ·· Ester Ca pella presentó ayer los nuevos trenes 

Nuevo servicio · 
de atención en 
pediatría para 
dar respuestas 
especializadas 
El 'conseller' de Salut, Mane! Bal
cells, presentó el nuevo mode
lo de atención pediátrica que se 
desplegará progresivamente en 
toda Catalunya durante el próxi
mo año. Insistió en la "equidad 
asistencial en el territorio". 

u.EIDA 1 PÁG. 7 

El28% de las 
vías de Ueida, 
con riesgo 'alto' 
o 'muy alto' de 
accidente grave 
Así se desprendre de un estu
dio en el que participa el RACC 
y que señala que Lleida es la 
demarcación catalana con un 
peor registro. El tramo más 
peligroso se ·encuentra en la 
C-13, de Lleida a la Sentiu. 
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Tarrega ve un 
"hecho aislado" 
el asalto a un 

o piso con una 
víctima mortal 
La alcaldesa, Alba Pijuan, una 
vez acabada la Junta Local de 
Seguretat donde se hizo ba
lance de las actuaciones du
rante este año 2023, señaló 
que no habrá cambios en los 
dispositivos de seguridad . 
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Fondo de la 
Diputación de 
17,5 millones 
en 2024 para 
los municipios 
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Detenido un 
vecino de Ueida 
de 31 años por 
una agresión a la 
pareja en Balmes 

LLEIDA 1 PÁG. 11 

Ayudas para las 
hipotecas en las 
rentas menores 
de 38.000 euros 
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EDITORIAL: Comen{:ar a construir les Rodalies · 

L
a consellera de Territori, Ester Capella, va presentar ahir els 
quatre nous trens que operaran a la línia de Manresa un cop 
la Generalitat es faci c~ rrec del servei i que permetran fer fins 

a un milió de víatges anuals. La presentac1ó deis nous combois, 
que la Generalitat ha encarregat a !'empresa alemanya Stadler, 
permetran duplicar les freqüencies i transportar fins a un milió 

de viatgers a l'any. De fet, el que es va presentar ahir és el primer 
pas d'una m1llora de Rodalies que hauria de venir acompanyada 
de la 1mplementació d'un pla integral perque Lleida pugui dispo
sar també d'aquest servei. Manta vegades s'ha reclamat (també 

ERMENGOPOLYS 

des del territori) que les comarques de Ponent puguin comptar 
amb aquesta possibilitat de transport. Com va dir la consellera 
Capella el model és el tren de la Pobla, on Ferrocarrils opera des 
de fa temps en una línia que ha aconseguit posicionar-se no no
més com a element de vertebració territorial des del Segria fins 
al Pallars (que també) sinó com un servei eficient en el corredor 
Lleida-B.alaguer, que és el més utilitzat. Cal reconeixer que en el 
camp de les Rodalies de Lleida hi ha molt per fer pero definir ara 
un model ambla millora 'de !'eficiencia de les línies centrals és el 
primer pas per comen~ar a construir l'edifici d'ara en endavant. 

DEIXAR ENRERE ELS 
COM8USfi8LES FoSSILS 

HAI HAI HAI HA!!! 
tS MOLf 80NA AQUEStA! 

HAI MAl HAI HA!!! 
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1NO ME LLAME 
TERNERA' 

l.jexdirigent d'ETA Josu Urru
tikoetxea, més conegut com 
osu Ternera (sobrenom que ell 

detesta), fa un relat sense penedi
ment en el documental No mella
me Ternera, un treball periodístic 
d'extraordinari interes i de moralitat 
impecable de Jordi Évole i Marius 
Sánchez. En una entrevista tensa i 
exhaustiva, Ternera reconeix que 
ha faltat empatia de totes les parts 
en !'espiral de violencia davant del 
sofriment deis altres. Totes les 
morts es podrien haver evitat, diu. 
Com la de la seva amiga, la també 
etarra Yoyes, assassinada per ETA, 
pero que era un cancer que s'havia 
d'extirpar, afirma, sense dubtar. La
menta pero no condemna la seva 
mort, i eludeix comparar ETA amb 
altres terrorismes. Alguns atemp
tats contra civils van ser errors, 
matar no esta bé, és una motxilla 
que s'arrossega la resta de la vida, 
acaba confessant. És el testimoñi 
desafiant d'un home de 72 anys, 
que viu al País Base trances el! lli
bertat condicional esperant la seva 
extradició a Espanya, i que no rene
ga deis 50 anys que ha passat a les 
ordres d'ETA. Creu que la seva vida 
ha tingut sentit. No demana perdó, 
només té remordiments per no 
haver aturat abans la violencia. No 
m'estranya que Évole digués que va 
sentir fred després de !'entrevista. 
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Ciuraneta: ''El 
litigio del arte es 
una anécdota'' Loa Mollolponen ~ 
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Lall]añana 
; a m·· e ~tjans ~'inf~nnació 

~ .....:J. 1 comuntcaclo 

Amb el suport de: 
Generalitat de Catalunya 
Departament 
de la Presidencia 
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La Taula de 1' Aigua ap·osta per 
prioritzar la dig-italització per · 
evitar-ne un consum a 1' engrós 
La comissió de Lleida consensua una setante_na 
de propostes que portara a la Taula Nacional 

Lleida 
ORIOL BOSCH (ACN) 

Una trentena de representants 
d'entitats, associacions, agents 
economics i socials, es van reu
nir a la comunitat del canal Se
garra-Garrigues per continuar 
treballant per mirar de trobar so
lucions a la greu sequera que pa
teix ei país. 

La delegada del Govern, 
Montse Bergés, va explicar que 
tothom és conscient que la situa
ció "no millora" i per aixo es van 

Es va insistir 
en la necessitat 
de coordinació 

arnb la CHE 

plantejar propostes a materialit
zar d'immediat pero també a mig 
i llarg termini. Entre d'altres, es va 
insistir en la necessitat de priorit
zar el control i la digitalització de 
l'ús de l'aigua per evitar un con
sum a "l'engros", tant en l'ambit 
agrícola com particular. 

Bergés va explicar que els 

rAjuntament de la Seu 
d'Urgell rep ajut per a la 
construcció de deu pisos 
de llóguer assequible 
L'Ajuntament de la Seu d'Urge-
11 ha aconseguit una subvenció 
de 267.545,50€ de !'Agencia de 
I'Habitatge de Catalunya per 
a poder ftnan~ar les obres de 
construcció de 10 pisos de llo
guer asseqUible í social a l'edifici 
deíxat en llegat en usdefruit per 
Joan Obiols Cordellana, Juanito 
de Cal Pensament, situat al pas
satge de la Missió. Aquest edi
fici esta pendent la qualificació 
d'habitatges amb protecció ofi
cial i s'hi preveu la instal·lació de 
48 panells solars. 

A més a més d'encabir-hi 
deu pisos de lloguer social, que 
seran d'una, dues, tres i quatre 
habitacions, i un d'ells sera des
tinat a una Llar amb Suport, un 
recurs d'habitatge i rehabilitació 
psicosocial per a persones amb 
malaltia mental a mig camí en
tre una residencia i la vida auto
noma. Tanmateix es reservara la 
planta baixa per tal de crear-hi 
el futur 'Espai d'Art Pensament'. 
Aquest edifici, constru'it l'any . 

La junta de 
govern aprova 
substituir una 

pista polivalent 

1980, va ser cedit a I'Ajuntament 
urgellenc per 99 anys per tal ser 
utilitzat per necess¡tats munici
pals en l'ambit social i/o cultural. 

D'altra banda, la junta de go
vern de I'Ajuntament de la Seu 
d'Urgell va aprovar ahir el pro
jecte de substitució de la pista 
polivalent de la pla~a Joan San
sa, després de consensuar-he 
amb els ve·ins i ve"ines. Els grups 
municipals de Junts i ERC hi van 
votar en contra. La substitució 
ve donada per les reiterades 
queixes del ve"inat a causa del so
roll que comporta l'ús d'aquesta 
pista poliesportiva. 

Els bombers voluntaris 
del Pallars reclamen 
unes millors condicions 
Demanen acabar amb la precarietat 

F010: M. Uuvkh (~1/ Els Bombers voluntaris es van aplegar a Sort 

Els bombers voluntaris del Pallars 
Sobira i Jussa es van reunir ahir 
a Sort, on van presentar un ma
nifest que posa en valor la seva 
tasca i demana acabar amb les 
condicions precaries en les quals 
treballen. El col·lectiu vol conti
nuar prestant el servei, pero amb 

les condicions de Seguretat Social 
inherents que comportaría la re
gularització de la seva figura com 
bombers, "en un procés .de regu
larització laboral logic i d'obligat 
compliment legal". 

Segons Josep Maria Alcala, 
president de I'Associació de B.om-

participants a la trobada es van 
dividir en grups de treball dina
mitzats per una oficina tecnica 
de !'Agencia Catalana de I'Aigua 
(ACA). En general, va comentar 
que la majoria de propostes que 
n'havien sorgit anaven totes en la 
mateixa línia. Sobretot partint de 
la base que el pes economic de 
la demarcació de Lleida es fona-
menta amb el sector agroalimen
tari, s'ha apostat de forma clara 
cap a la bioeconomia circular per 
aconseguir la sobirania alimen
taria. D'altra banda, també es va 
posar damunt la taula la necessi
tat de fer una analisi de les fuites 
d'aigua que hi ha als municipis i 
també en l'ambit del regadiu per 
poder fer inversions a curt termi
ni. 

Així mateix, es va insistir en la 
necessitat que hi hagi una millor 
coordinació entre la Confedera
ció Hidrografica de I'Ebre (CHE) i 
I'ACA, i per tant entre els dos go
verns. També en l'ambit del re
gadiu, es va parlar de les conces
sions historiques i la necessitat 
d'actualitzar-les perque quan es 
van acordar, hi havia unes condi
cions de clima i d'agricuitura dife
rents a les actuals. 
· Les pmpostes es traslladaran 

a la Taula Naciona l amb previsió 
que siguin retornades després 
d'avaluar-se. A la primavera ·es 
preveu una nova reunió per tal 
de consensuar conclusions. 

bers Voluntaris de Catalunya, 
aquest fet enfortiria la capacita~ 
del Cos de Bombers al territol'i, 
alhora que "posaría fi a un greu
ge historie deis bombers mal ano
menats voluntaris". El manifest 
l'estendrán a la resta de Catalun
ya. El manifest ja s'ha presentat a 
alguns polítics i aviat es fara arri
bar a ajuntaments i consells co
marcals perque li donin suport i 
defensin el col·lectiu. 

Alcala va dir que s'ha de fer 
valdre la tasca coma bombers del 
territori, davant l'amena~a cons
tant de despoblació que pateixen 
les comarques de muntanya, i 
davant el ·context d'emergencia 
climatica creixent. 

L'Associació de Bombers Vo
luntaris de Catalunya van fer al 
juny . d'aquest any una enquesta 
sobre la regularització deis bom
bers voluntaris per part de la Ge
neralitat. El 94,4% deis enques
tats estaría disposat a continuar 
treballant com a bomber de la 
Generalitat, amb sou i condicions 
socials dignes, que pogués supo
sar fins i tot un canvi de la seva 
tasca actual. El mateix percentat
ge indica que es tria d'acord en 
regularitzar les places actuals de 
bomber voluntari escala activa 
en places laborals fixes a extingir, 
amb condicions de salari i presta
ció social dignes com a bomber 
fins a la reposició per jubilació. 
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Denunciat .el capelló de 
la Pobla de Segur per 
quedar-se diners d'un avi 
Els Mossos investiguen si hi ha més 
usuaris de la residencia afectats 
la Pobla de Segur 
REDACCIÓ / Ó BUETAS 
Els Mossos investiguen el capella 
de la Pobla de Segur per una su
posada apropiació indeguda de 
diners d'un usuari de la residen
cia Nostra Senyora de Ribera. Tot 
i que només hi ha una denúncia 
presentada, i segons va tenir co
neixement LA MAÑANA, els in
vestigadors no descarten que hi 
hagí més persones afectades 

Segons va poder saber I'ACN 
i va confirmar aquest diari amb 
fonts properes al cas, el mossen 
de la Pobla de Segur hauria retirat 
quantitats importants de diners 
del compte corrent del resident 

FOTO: ACN 1 la fa~ana del centre 

ftns a deixar-lo practicament buit. 
En detectar la manca de diners, 
des del centre residencial es van 
activar els mecanismes necessa
ris per esbrinar que havia passat 
i preventivament s'hauria restrin-

g1t l'accés del ca pella a la insta Ha
ció. Posteriorment, es va presen
tar la denúncia a la policía on 
s'indica que després de la retira
da de diners del compte de la víc
tima, aquest practicament hauria 
quedat en números vermells. 

El Bisbat d'Urgell va emetre un 
comunicat en el qual manifestava 
que havia obert "una investigació 
interna sobre els fets", i mostra
va la seva disposició a "col·labo
rar amb la justicia en tot el que 
sigui convenient, per tal d'acla
rir aquests fets". Alhora demana 
"que sigui respectat el dret que 
tota persona té a la bona fama i a 
la presumpció d'innocencia". 

Lleida incrementa un 
18,9% les exportacions 
a !'octubre respecte al 
mateix mes de l'any 2022 
Les exportacions van augmen
tar un 8,3% a Catalunya a !'octu
bre en comparació amb el ma
teix mes de l'any passat, ftns als 
8.567,3 milions d'euros, segons 
ha informat aquest dilluns el Mi
nisteri d'Economia. 

Per demarcacions, a les co
marques de Barcelona les ven-

Alimentació, 
begudes i. 

tabac, el que 
1 • mes crelX 

des a !'exterior van pujar un • 
6,1% més, ftns als 6.524 milions 
d'euros, mentre que a la demar
cació de Girona van sumar 728,2 
milions, un 7,8% més. Per la se

dir a 161,8 milions d'euros, dada 
que suposa unabalan~ positiu 
de 81,4 milions. 

va banda, les demarcacions de 
Lleida i Tarragona van sumar els 
increments més destacats anib 
un 18,9% {272,2 milions d'euros) 
i un 20,9% {1.042,9 milions d'eu
ros), respectivament. 

En el cas de la demarcació de 
Lleida, les exportacions durant 
el. mes d'octubre van represen
tar el 0,8% de les exportacions 
de I'Estat. Pef que fa a les impor
tacions de la demarcació de llei
da al mes d'octubre, van aseen-

Les exportacions lleidatanes 
en alimentació, begudes i tabac 
van tenir un valor de 181,9 mi
lions d'euros {+33,3% respecte al 
rnateix mes de l'any 2022), men
tre que l'exportacions de béns 
d'equip va ascendir a 25,4 mi
lions (amb una caiguda del 9,9% 
respecte a octubre de 2022). 

Entre gener i octubre, les ex
portacions de Lleida s'han incre
menta! un 3,6% respecte al ma
teix període de l'any passat. 
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